

# “中国崛起与欧洲华侨华人” 国际学术会议

“Rising China and Chinese Migrants in Europe” Workshop  
(2nd CERPE Workshop)

主办单位：暨南大学国际关系学院/华侨华人研究院/21世纪丝绸之路研究院  
奥胡斯大学全球研究系

**Host:** School of International Studies/Academy of Overseas Chinese  
Studies/Research School of 21<sup>st</sup> Silk Road, Jinan University  
Department of Global Studies, Aarhus University

2017年11月12-16日 中国·广州

November 12-16, 2017 Guangzhou, China

## 会议题旨

**1.会议名称：**“中国崛起与欧洲华侨华人”国际学术会议

**2.会议时间：**2017年11月12日-16日

**3.会议简述：**

中国在经济、社会和文化方面的崛起，既对中国向欧洲的移民产生影响，也从多方面以不同于既往的方式影响着欧洲华人社群及他们的移出国和移入国。为此，暨南大学与奥胡斯大学定于2017年11月联合举办“中国崛起与欧洲华侨华人”国际学术会议，探讨在中国成为世界经济和政治舞台重要力量的进程中，中国向欧洲的移民所发生的新变化与新发展。会议主办者希望能够拓展对于当代中国移民动因及影响的认识，并深化理论探讨，以期对移民研究者、政策制定者以及社会工作者都能有所裨益。

## Objectives

**1.Conference Title:**

“Rising China and Chinese Migrants in Europe” Workshop (2nd CERPE Workshop)

**2.Conference Date:** November 12-16, 2017

**2.Conference Introduction:**

China's economic, social and cultural rise has impacted Chinese migration to and within Europe and is transforming the Chinese diaspora communities as well as sending and receiving countries in new ways and directions. In response to this, Jinan University and Aarhus University would jointly hold the “Rising China and Chinese Migrants in Europe” Workshop (2nd CERPE Workshop) in November, 2017, to explore recent transformations and developments of recent migratory processes taking place from China to Europe as a result of China's development into a world economic and political power. The hosts hope to advance new academic knowledge and theories about the causes and consequences of contemporary Chinese migration of value to scholars of migration in general, as well as to policymakers, and social workers etc.

## 基本信息

### 1. 会议注册

**时间:** 2017年11月12日 14:00-21:00

**地点:** 广州珠江新城希尔顿欢朋酒店大堂

### 2. 会议程序

- 1) 13-14日为论文宣读环节,会议语言为中英双语,大会不提供翻译服务。
- 2) 14日下午将安排一小时左右的圆桌会议,讨论论文发表计划,未来的研究方向及合作可能。
- 3) 15日为国外学者内部交流。

### 3. 其他

1) 外地与会者将由主办方统一安排入住希尔顿欢朋酒店,如您有另外的安排,请提前与会务组联系。

**温馨提示:** 客房的电话费、迷你吧消费、洗衣费等个人消费,需个人支付,请您知悉。

2) 会议期间,广州气温大约为16-26°C。

3) 各种未尽事宜请咨询会务组(会务组联系人电话:赵子乐,15602309626;尹业丽,13574478806)。

## General Information

### 1. Registration

**Date & Time:** November 12, 2017 14:00-21:00

**Venue:** Lobby, Hampton by Hilton, Zhujiang New Town, Guangzhou, China

### 2. Conference Procedure

- 1) Papers are presented on the 13<sup>th</sup> and 14<sup>th</sup> of Nov. The workshop language is Chinese/English and no interpretation will be provided.
- 2) A round table discussion will be held in the afternoon of the 14<sup>th</sup> to discuss publication plans, future research and cooperation.
- 3) Scholars from abroad would have one-day networking and discussion on the 15<sup>th</sup>.

### 3. Others

1) Participants will stay at the Hampton by Hilton Guangzhou. If you have any other arrangements, please inform the organizers. Participants will pay any extra costs, including minibar, telephone, laundry and other charges.

2) The temperature in Guangzhou is about 16-26°C during the period of the workshop.

3) Please contact the Organizing Committee if you have any further queries (Tel. ZHAO Zile, 15602309626; YIN Yeli, 13574478806).

## 会议议程/ Conference Program

时间/ Time		议程/ Program
Nov 12 11月12日	14:00-21:00	会议注册及酒店入住/ <b>Registration &amp; Hotel Check-in</b> 地点/ <b>Venue:</b> 希尔顿欢朋酒店大堂/ Lobby, Hampton by Hilton
	9:00-9:45	<b>开幕式/ Opening Ceremony</b> 地点/ <b>Venue:</b> 暨南大学第二文科楼 616/Room 616, the 2nd Social Sciences Building, Jinan University 主持人/ <b>Host:</b> 李明欢/LI Minghuan  1. 暨南大学领导致辞/Opening Address  2. 主办单位代表致辞/ Speech by Workshop Organizers 致辞人/ <b>Speaker:</b> 张振江/ZHANG Zhenjiang 朱梅/Mette Thunø  3. 合影/ Group Photo
	9:45-10:00	<b>茶 歇 Tea and Coffee Break</b>
11月13日 星期一 Nov 13 Monday	10:00-12:00	<b>第一单元 侨民政策与政治参与：中国、欧盟与中国移民</b> <b><i>SESSION 1 Diaspora Policies and Political Participation: China, the EU and Chinese Migrants</i></b> 主持人/ <b>Chair:</b> 李明欢/ LI Minghuan  陈奕平（暨南大学） CHEN Yiping, Jinan University, China “Rising China and Diplomatic Protection of Chinese in Europe: Challenges and Policy Options”  Mette Thunø, Aarhus University, Denmark “New Trends in the Art of Governing China’s Diaspora?”  国懿（浙江大学） GUO Yi, Zhejiang University, China 《欧洲华人政治参与状况》  常向群（全球中国研究院） CHANG Xiangqun, Global China Institute, UK “How Overseas Chinese Participate in Shaping and Governing Global Society”  Ching Lin Pang, KU Leuven, Belgium “Chinatowns and Super Diversity”

	12:00-13:30	<p><b>午餐/Lunch</b>  <b>地点/Venue:</b> 招待所真茹阁</p>
11月13日 星期一 Nov 13 Monday	13:30-15:00	<p><b>第二单元 目的国对中国移民的政治影响</b>  <b>SESSION 2 Political Impact of Destination Countries on Chinese Migrants</b>  <b>主持人/Chair:</b> 石沧金/SHI Cangjin</p>
		<p>廖小健（暨南大学）  LIAO Xiaojian, Jinan University, China  《英国“脱欧”对英国华人的影响》</p> <p>周峰（浙江省青田县侨联华侨史料征集办公室）  ZHOU Feng, Federation of Returned Overseas Chinese of Qingtian  《欧债危机后在欧青田华侨的经济转向与转型》</p> <p>文峰（暨南大学）  WEN Feng, Jinan University, China  《欧洲排外主义回潮对华侨华人的影响及应对思考》</p> <p>潮龙起（暨南大学）  CHAO Longqi, Jinan University, China  《意大利华人与中华文化的海外传播》</p>
	15:00-15:30	<b>茶歇 Tea and Coffee Break</b>
	15:30-17:30	<p><b>第三单元 华人企业家与专业人士</b>  <b>SESSION 3 Chinese Entrepreneurship and Professionals</b>  <b>主持人/Chair:</b> 廖小健/LIAO Xiaojian</p>
<p>李明欢（暨南大学）  LI Minghuan, Jinan University, China  “Marginality, Informal Economy and Anomie: Chinese in Madrid vs Africans in Guangzhou”</p> <p>张琪然（全球化智库）  ZHANG Qiran, Center for China and Globalization  “Impacts of EU-China Political and Economic Environment on Transformation of Chinese Entrepreneurs”</p> <p>Linda Szabó, Central European University, Hungary  “Chinese Entrepreneurs in Budapest and Global Capitalism”</p> <p>Maggi Leung, Utrecht University, The Netherlands  “Chinese and European Linkages in International Education: Trends, Geographies and Embodied Experiences”</p> <p>屠梦薇（华东理工大学）  TU Mengwei, East China University of Science and Technology</p>		

		“Migranthood and the (Im)MobilityTrajectory of Mainland Chinese from Students to Professionals in the UK”
	18:00-20:00	<b>晚餐/Dinner</b> 地点/Venue: 明湖楼二楼青海湖、嵩山厅

时间/ Time		议程/ Program
11月14日 星期二 Nov 14 Tuesday	8:30-10:00	<b>第四单元 跨国空间与公共话语</b> <b>SESSION 4 Transnational Spaces and Public Discourses</b> 主持人/Chair: 朱梅/Mette Thunø
		Daniele B. Cologna, Insubria University in Como, Italy “Public Discourse (Italian and Chinese) on Chinese in Italy”
		Amy H. Liu, University of Texas at Austin, USA “Rising China and Public Opinions in Central-Eastern Europe”
		Kevin Latham, University of London, UK “Chinese in Italy and Attachment to Locality and Transnational Mobility”
		张帆（暨南大学） ZHANG Fan, Jinan University, China 《无信仰的归属与无归属的信仰:丹麦宗教生活的新疆域——以奥胡斯市的瑜伽练习者为田调对象》
	10:00-10:30	<b>茶歇 Tea and Coffee Break</b>
	10:30-12:00	<b>第五单元 族群认同与整合</b> <b>SESSION 5 Ethnic Identities and Integration</b> 主持人/Chair: 潮龙起/CHAO Longqi
		庄礼伟（暨南大学） ZHUANG Liwei, Jinan University, China “A Study on the Identity Consciousness of the British Born Chinese Based on Their Network Expression”
		刘悦（浙江大学） LIU Yue, Zhejiang University, China 《德国华人新移民的群体特征及新生代的身份认同特点》
		石沧金（暨南大学） SHI Cangjin, Jinan University, China 《阿姆斯特丹佛光山荷华寺考察》
		吕云芳（厦门大学） LV Yunfang, Xiamen University, China “The Adhesive Identities: A Case Study on the Buddhists of the 2nd Generation of Chinese Dutch”

11月14日 星期二 Nov 14 Tuesday		张翔（温州大学） ZHANG Xiang, Wenzhou University, China 《跨文化心理学视角下的意大利浙籍华文学校现状和趋势思考》
	12:00-13:30	<b>午餐/Lunch</b> <b>地点/Venue:</b> 招待所真茹阁
	13:30-15:00	<b>第六单元 移民与就业策略</b> <b>SESSION 6 Migration and Occupational Strategies</b> 主持人/Chair: 庄礼伟/ZHUANG Liwei
		Irene Masdeu Torruella, Universitat Autònoma de Barcelona, Spain “Youth Transnational Belongings and New Mobilities between China and Spain”
		Joaquín Beltrán-Antolín and Amelia Sáiz-López, Universidad Autònoma de Barcelona, Spain “Diversity of Chinese Population in Spain, Occupation and Strategies”
		ZHOU Minkang, Universitat Autònoma de Barcelona, Spain 《欧洲华侨社团的组织结构、性质与作用——西班牙华侨协会为例》
	宁艳红（黑河学院） NING Yanhong, Heihe University, China 《基于田野调查的新时期俄罗斯远东地区的中国人现状与思考》	
	曹谦（清华大学） CAO Qian, Tsinghua University, China 《芬兰华人就业状况调查研究》	
15:00-16:00	<b>圆桌会议/Round table</b> 主持人/Chair: 朱梅/Mette Thunø	
18:00-20:00	<b>晚餐/Dinner</b> <b>地点/Venue:</b> 明湖楼一楼明湖、南湖厅	
11月15日 星期三 Nov 15 Wednesday	9:00	<b>国外学者交流/Discussion among international scholars</b> <b>Venue:</b> Lobby, Hampton by Hilton
11月16日 星期四 Nov 16 Thursday		离会/Departure

## 酒店地图/ Map of the Hotel

广州珠江新城希尔顿欢朋酒店

天河区黄埔大道西 495 号

联系电话：020-83678888

温馨提示：因相关规定限制，我们无法安排机场接机，请各位来宾抵达白云机场后自行前往酒店报到。

Hampton by Hilton

Zhujiang New Town

No. 495 Huangpu West Avenue

Guangzhou, China

Tel. 020-83678888



## 交通信息（从白云机场到酒店）

### 1. 的士

用时 40 分钟左右，费用约 150 元（含过路费）。

### 2. 机场快线+公交

路线：（白云机场 A 区到达大厅 A3 号门上车）乘机场快线 6a 线，4 站至海涛酒店下车，步行 30 米至洗村站，换乘 b15/261 路/550 路/518 路/夜 93 路，2 站后至国防大厦，下车向西 260 米到达。用时约 1.5 小时。

### 3. 地铁+公交

路线：（地铁机场南站）乘地铁 3 号线北延段，12 站至体育西路站 A 出口，步行 130 米至体育西路南，换乘 140 路，4 站至国防大厦，下车向西 260 米到达。用时约 1.5 小时。

## Traffic Information (From the airport to the hotel)

### Plan A: Taxi

Time: Around 40 min. Cost: About ¥150.

### Plan B: Airport Express + Bus

Route: 1. (Find the District A and the door A3 in the lobby) Take the Airport Express Line 6a for 4 stops to get off at Haitao Hotel (海涛酒店).

2. (Walk 30 meters to the Xiancun (洗村) station) Take bus b15 or No 261/ 550/ 518, or night bus No 93/ 18/13 for 2 stops to get off at the Guofang Hotel (国防大厦) and then walk 260 meters towards west to reach Hampton by Hilton.

Time: Around 1.5 hours

### Plan C: Subway + Bus

Route: 1. (Find Airport South Station (机场南站)) Take Metro Line 3 north extension for 12 stops to Ti yu xi lu (体育西路) and take exit A.

2.(Walk 130 meters to Ti yu Xi Lu South station (体育西路南站)) Take No 140 for 4 stops to Guofang Hotel (国防大厦) and get off to walk 260 meters towards west to arrive at Hampton by Hilton.

Time: Around 1.5 hours



## 暨南大学国际关系学院/华侨华人研究院/21世纪丝绸之路研究院

1927年，暨南大学设立南洋文化教育事业部，系统研究东南亚问题和华侨问题，在海内外产生了广泛而深远的社会和学术影响。1958年暨南大学在广州重建后，东南亚研究和华侨华人研究继续得到重视并取得了长足发展，成为彰显“侨校”特色的两大研究领域。2000年，华侨华人研究院入选“教育部人文社科重点研究基地”。2011年，暨南大学为打造具有侨校特色的创新研究平台，再次整合全校国际关系和华侨华人及其他相关领域研究力量，成立国际关系学院/华侨华人研究院。2014年11月，为加强“一带一路”研究，在学院与研究院的基础上成立了21世纪丝绸之路研究院。2015年7月，“华侨华人与国际问题研究”学科组团被纳入暨南大学的广东省高水平大学建设项目。截至2017年4月，全院共有教职工62人，其中教授16人，副教授19人，讲师7人，博士后6人。同时，学院有各类在校学生384人，其中本科生146人，硕士生128人，博士生110人，其中港澳台侨和外国留学生有131人。

### About School

In 1927, Jinan University established the Department of Nanyang Culture & Education with the aim to conduct research on Southeast Asia and overseas Chinese. Since then, the Department has had great influence both in China and abroad. After the University rebuilt in Guangzhou in 1958, Southeast Asian and overseas Chinese studies continued to be strengthened, furthering their development. Both areas of studies became the leading exemplars of an overseas Chinese university. In 2011, in order to create a unique and innovative platform for research that better represent Jinan University as an overseas Chinese university, expertise from International Relations, Overseas Chinese Studies, and other relevant research projects were integrated to form the School of International Studies/ Academy of Overseas Chinese Studies. Subsequently, Research School of 21st Century Silk Road was set up in Nov. 2014. In Jul. 2015, Overseas Chinese and International Affairs Studies was included in “High-level University Construction Program” by Guangdong provincial government. Up until April. 2017, the School has 62 staff members. Among them, there are 16 professors, 19 associate professors, 7 lecturers, and 6 postdoctoral fellows. Also, there are 384 full-time students, of which 146 are undergraduate, 128 master, 110 doctoral students and 131 from overseas.

## 会务组人员信息

张振江（会议统筹）

暨南大学国际关系学院/华侨华人研究院院长

电话号码：186 6609 6001

张小欣（会务总体协调）

暨南大学国际关系学院/华侨华人研究院副院长

电话号码：134 3039 3406

谢焯（与学校对接）

暨南大学国际关系学院/华侨华人研究院副书记、办公室主任

电话号码：137 6330 2251

林舜亮（住宿、餐饮事宜）

暨南大学国际关系学院/华侨华人研究院办公室副主任

电话号码：139 2601 4185

赵子乐（会议具体事务协调）

电话号码：156 0230 9626

李婉君（财务事宜及票据收集）

电话号码：136 1016 3637

吴晓华（学生派遣）

电话号码：132 8880 6999

温馨（外事相关事宜）

电话号码：159 1875 3323

李柳仪（会场布置及茶歇事宜）

电话号码：186 2027 9650

刘敏（会场设备及会议手册事宜）

电话号码：188 2513 8971

尹业丽（机票事宜）

电话号码：135 7447 8806

## 参会名单/ Participants List (按姓氏字母顺序)

	姓名/ Name	学校/ University	邮箱/ E-mail
1	Antolín, Joaquín Beltrán	Universitat Autonoma de Barcelona	joaquin.beltran@uab.cat
2	Amy H. Liu	University of Texas at Austin, USA	amy.liu@austin.utexas.edu
3	曹谦/CAO Qian	清华大学/Tsinghua University	ymjz86@hotmail.com
4	潮龙起/CHAO Longqi	暨南大学/Jinan University	tchaolq@jnu.edu.cn
5	陈奕平/CHEN Yiping	暨南大学/Jinan University	jnucyp@163.com
6	常向群 /Clarke, Charlo tte Xchang	全球中国研究院 /Global China Institute	x.chang@ucl.ac.uk
7	Daniele BRIGADOI COLOGNA	Università degli Studi dell'Insubria	daniele.cologna@uninsubria.it
8	国懿/GUO Yi	浙江大学/Zhejiang University	guo-yi@zju.edu.cn
9	Latham, Kevin	SOAS University of London	kl1@soas.ac.uk
10	Leung, Maggi	Utrecht University	W.H.M.Leung@uu.nl
11	李明欢/LI Minghuan	暨南大学/Jinan University	mhlhere@xmu.edu.cn
12	廖小健/LIAO Xiaojian	暨南大学/Jinan University	lxjhjh@163.com
13	刘悦/LIU Yue	浙江大学/Zhejiang University	yueliu79@zju.edu.cn
14	吕云芳/LV Yunfang	厦门大学/Xiamen University	lyf@xmu.edu.cn
15	Masdeu, Irene	Universitat Autonoma de Barcelona	iremasdeu@gmail.com
16	宁艳红/NING Yanhong	黑河学院/Heihe University	hhxynyh@163.com
17	PANG, Ching Lin	KU Leuven	ChingLin.Pang@kuleuven.be

18	Saiz-Lopez, Amelia	Universitat Autonoma de Barcelona	amelia.saiz@uab.cat
19	Szabó, Linda	Central European University	szabolin@gmail.com
20	石沧金/SHI Cangjin	暨南大学/Jinan University	tshcj@jnu.edu.cn
21	Thunø, Mette	Aarhus University	mettethunoe@au.dk
22	屠梦薇/TU Mengwei	□□□□□□/East China University of Science and Technology	mtu702@outlook.com
23	文峰/WEN Feng	暨南大学/Jinan University	wenfeng6688@163.com
24	张帆/ZHANG Fan	暨南大学/Jinan University	mercyzf@163.com
25	张琪然/ZHANG Qiran	全球化智库/Center for China & Gobalization	zhangqiran@ccg.org.cn
26	ZHOU. Minkang	Universitat Autonoma de Barcelona	Minkang.Zhou@uab.cat
27	张翔/ZHANG Xiang	温州大学/Wenzhou University	wingxzhang@hotmail.com
28	周峰/ZHOU Feng	青田县侨联 /Federation of Returned Overseas Chinese in Qingtian County	435350424@qq.com
29	张振江/ZHANG Zhenjiang	暨南大学/Jinan University	zhangzhenjiang@gmail.com
30	庄礼伟 /ZHUANG Liwei	暨南大学/Jinan University	liweiguangzhou@126.com